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Borgmester Mikkel Warming

(Fortroligt)

Spørgsmål vedr. dokumentation fra G4S

Kære Mikkel Warming

Du har stillet nedenstående spørgsmål:

Du spørger, hvorfor Økonomiforvaltningen ikke vil kræve 1.
dokumentation af G4S om selskabets ydelser på den besatte 
Vestbred, når eksempelvis formanden for Rådet for 
samfundsansvar og bestyrelsesmedlem i FNs Global Compact,
Mads Øvlisen, og seniorpartner i Global CSR, Sune Skadegård 
Thomsen, mener at kommunen både kan og skal gøre dette, 
fordi kommunen "simpelthen har en forpligtigelse til at sikre 
sig, at de folk man samarbejder med ikke krænker 
grundlæggende menneskerettigheder" (spørgsmålet er 
modtaget den 28. februar 2011).
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Du spørger om artiklerne i Berlingske Tidende og Kommunen 2.
af 8. marts 2011, giver anledning til, at Økonomiforvaltningen 
vil iværksætte en selvstændig undersøgelse – inklusive 
indhentelse af ekspertudsagn fra Danwatch m.fl. – af G4S’
involvering i de ulovlige israelske bosættelser (spørgsmålet er 
modtaget den 8. marts 2011).

Vil ØKF kræve dokumentation af G4S for selskabets aktiviteter på 
Vestbredden?:

Det er, på baggrund af rådgivning fra advokat René Offersen,
Økonomiforvaltningens vurdering, at Københavns Kommune ikke har 
nogen juridisk adgang til at stille et krav til G4S om at dokumentere 
deres aktiviteter på Vestbredden overfor kommunen. Det skyldes, at 
der ikke er åbnet op for et sådant krav i den kontrakt, kommunen har 
med selskabet. Økonomiforvaltningen er derfor ikke enig med Sune 
Skadegård Thomsen om, at kommunen kan kræve dette.

Økonomiforvaltningen har bl.a. i lyset af artiklen i Danske Kommuner 
af 11. marts 2011 – hvor G4S tilkendegiver at ville opsige en række 
kontrakter på Vestbredden – været i telefonisk kontakt med G4S. Det 
er herved aftalt med G4S, at G4S vil komme med en redegørelse 
overfor Københavns Kommune, når kontrakterne er afviklet.

Økonomiforvaltningen arbejder i forlængelse af den nye indkøbspolitik, 
som blev vedtaget af Borgerrepræsentationen den 10. marts 2011,
videre med et kontrakttillæg, der skal vedlægges fremtidige – endnu 
ikke udbudte – kontrakter. Her vil der være større mulighed for – inden 
for udbudsrettens grænser –  at udforme krav til dokumentation mv. fra 
leverandørerne.

Økonomiforvaltningen forventer snarest at forelægge en indstilling om 
mulighederne for at opsige kommunens engagement med G4S over for 
Økonomiudvalget.

Vil ØKF iværksætte en selvstændig undersøgelse af G4S’ involvering i 
de ulovlige bosættelser?:

Du spørger om artiklerne i Berlingske Tidende og Kommunen giver 
anledning til, at Økonomiforvaltningen vil iværksætte en selvstændig 
undersøgelse – inklusive indhentelse af ekspertudsagn fra Danwatch 
m.fl. – af G4S’ involvering i de ulovlige israelske bosættelser.

Indledningsvis skal Økonomiforvaltningen understrege, at artiklerne i 
Berlingske Tidende samt i bladet Kommunen omhandler den 
redegørelse om G4S’ aktiviteter, som professor Hjalte Rasmussen har 
udarbejdet for G4S. G4S har uopfordret fremsendt et resume af 
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redegørelsen til Økonomiforvaltningen.

Artiklerne i Berlingske Tidende og Kommunen beskriver, at der ikke er 
uafhængige kilder bag de oplysninger, der ligger til grund for 
redegørelsen. Desuden beskriver artiklerne, at der er faktuelle fejl i 
redegørelsen, blandt andet om karakteren af de tilbageholdelser, der 
finder sted i et af de fængsler, G4S-selskabet Hashmira leverer udstyr 
til.

Det er Økonomiforvaltningens vurdering, at redegørelsen fra G4S / 
Hjalte Rasmussen under alle omstændigheder må betragtes som en ikke-
uafhængig redegørelse for selskabets aktiviteter på Vestbredden, og at 
ovenstående avisartikler skaber tvivl om, hvorvidt redegørelsens 
beskrivelse af aktiviteterne på Vestbredden er fyldestgørende.

Et krav om egentlig dokumentation for selskabets ydelser på 
Vestbredden - som du anfører i dit første spørgsmål - burde derfor 
ideelt ledsages af et krav om en form for uafhængig verificering af 
oplysningerne og fuld adgang til det relevante materiale. Som ovenfor 
anført kan kommunen dog ikke juridisk stille krav til G4S om, at 
virksomheden skal fremsende yderligere redegørelse. 

I forbindelse med Økonomiudvalgets drøftelser den 22. marts 2011 af 
den ønskede redegørelse for mulighederne for at opsige kontrakten 
med G4S, kan der tages stilling til behovet for evt. eksterne 
vurderinger af G4S’s aktiviteter på Vestbredden – dels i den 
nuværende situation, dels i forhold til opfølgningen på Københavns 
Kommunens etiske og sociale krav i forbindelse med kommende 
udbudsprocesser.

Med venlig hilsen

Lisbeth Kjær Thomsen
Kontorchef


